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نگـــــره
 سرنوشت مبهم بازگشت 
قیمت ها به شهریور ۱۴۰۰

قانون  اصلاح  لایحه  رسانه ها، 
بودجه ۱۴۰۱ را منتشر کرده اند که به 
پیشنهاد سازمان برنامه و بودجه، اداری 
و استخدامی و بانک مرکزی در جلسه 
هیات وزیران به تصویب رسیده و با 
امضای ابراهیم رئیسی به مجلس شورای 
اسلامی ارسال شده که طبق آن حذف 
عبارت »به قیمت شهریور ۱۴۰۰« از 
متن قانون بودجه، از مجلس درخواست 
شده است. همچنین با وجود الزام دولت 
به استفاده از کالابرگ با هدف کاهش 
فشار معیشتی به مردم، دولت، تاکنون 
این ساز و کار مصوب را اجرا نکرده و 
امتناع خود را »آماده نبودن  علت 
زیرساخت ها« اعلام کرده است. شهباز 
حسن پوربیگلری در نشست علنی دیروز 
)یکشنبه ۲۳ مردادماه( مجلس شورای 
اسلامی اظهار داشت: رئیس مجلس 
موظف است آخرین وضعیت کشور 
را به اطلاع نمایندگان برساند، هم در 
بحث برجام مطالبی شنیده می شوند که 
نمایندگان از جزئیات آن مطلع نیستند 
و هم در وضعیت اقتصادی و شرایط 
روز کشور مطالباتی وجود دارد که شما 
باید پاسخگو باشید. عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس یازدهم افزود: براساس 
مصوبه مجلس قرار است قیمت هایی 
که به دست مردم و دهک های پایین 
می رسد، براساس قیمت شهریور ۱۴۰۰ 
باشد، اما امروز قیمت ها به حدی افزایش 
یافته و لجام گسیخته است که ما از طرح 
آن شرم داریم. نماینده مردم سیرجان 
و بردسیر در مجلس یازدهم با انتقاد 
از عدم اختصاص بودجه به بحث های 
عمرانی گفت: تا به امروز یک ریال به 
بخش عمرانی اختصاص داده نشده 
است، همچنین بانک ها قفل شده و ریالی 
به مردم پرداخت نمی شود. همین طور 
آیا وام بنیاد مسکن هم باید با بقیه کارها 
گره بخورد و یک وام ۲۰۰ میلیونی نیز 
انجام نمی شود. ضمن تشکر از رئیس 
بانک مرکزی که گفته اند حق ندارند 
بانک ها پیش پرداخت ۲۰ درصدی 
دریافت کنند، اما همان طور که گفته 
شد مردم از دریافت وام عاجز هستند 
و استدعا دارم شما روشن و واضح نظر 
خود را بفرمایید. در پاسخ به این تذکر، 
رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید 
مصوبه  قیمت ها،  درخصوص  کرد: 
مجلس سبد خانوار و کالابرگ است 
به  قیمت ها  بازگشت  همین طور  و 
شهریور ۱۴۰۰ و هیچ مصوبه ای هم 
در جلسه سران که بخواهد این قانون 
را لغو کند، تصمیم گیری نشده است 
و این موضوع روشن و مشخص است. 
همچنین در رابطه با موافقت نامه ها نیز 
سازمان برنامه گزارش داده اند که این 
موافقت نامه ها امضا شده و ۱۲ همت 
هم به استان ها در یک هفته گذشته 
واگذاری انجام شد و باید پیگیری شود تا 
بقیه امور نیز پیش برود. وی افزود: البته 
قبول داریم که هر سال این بخش اول 
تنخواه نقدی پرداخت می شد، اما امسال 
به صورت اوراق بوده که البته دولت 
مشکلات خود را دارد، اما به هرحال 
حتما ما از رئیس سازمان برنامه و بودجه 
برای ارائه توضیحات نسبت به این 
موضوعات مرتبط با موافقت نامه ها و 
سایر بحث ها به صحن مجلس دعوت 
خواهیم کرد. عضو کمیسیون عمران 
مجلس هم دیروز گفت: اگرچه انحراف 
دولت از قانون بو»به نرخ پایان شهریور 
۱۴۰۰« از قانون بودجه این تخلف خود 
را قانونی کند. اسماعیل حسین زهی 
درباره درخواست دولت مبنی بر حذف 
عبارت»به نرخ پایان شهریور ۱۴۰۰« از 
قانون بودجه درخصوص تامین کالاهای 
اساسی با ارائه لایحه اصلاحی گفت: 
موافقت مجلس با مدیریت ارز ترجیحی 
در قانون بودجه سال ۱۴۰۱ منوط به 
ارائه کالاهای اساسی به نرخ شهریورماه 
سال ۱۴۰۰ توسط دولت با استفاده از 
کالا برگ الکترونیکی بود اما متأسفانه 
به دلیل عدم ایجاد زیرساخت ها قانون 
اجرا نشد و قیمت کالاهای اساسی 
افزایش پیدا کرد. نماینده مردم خاش، 
میرجاوه، بخش های نصرت آباد و کورین 
در مجلس هم تاکید کرد: اگرچه انحراف 
دولت از اجرای کامل قانون بودجه به 
خودی خود تخلف محسوب می شود اما 
دولت اکنون می خواهد با حذف عبارت 
به نرخ پایان شهریور ۱۴۰۰ از قانون 
بودجه این تخلف خود را به نوعی قانونی 
کند لذا به یقین نمایندگان با آن مخالفت 
خواهند کرد. عضو کمیسیون عمران 
مجلس شورای اسلامی ادامه داد: دولت و 
مجلس باید بر سر عهد خود با مردم باقی 
بمانند بنابراین باید تدابیری اتخاذ شود 
تا کالاهای اساسی به قیمت شهریور 
سال ۱۴۰۰ به مردم عرضه شوند به 
همین دلیلی کاملا شفاف می گویم 
شخصا با این لایحه اصلاحی دولت 

مخالف هستم.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: »اصلاح قانون انتخابات« 
موضوعی که بسیاری از صاحب نظران و سیاسیون در انتظار تحقق 
آن هستند. هر دو جریان سیاسی مدت هاست که نقدهایی به قانون 
انتخابات وارد می دانند و نمایندگان مجلس هم با ذکر نمونه هایی 
به طرح ایراد از قانون انتخابات می پردازند مانند شفاف نبودن 
برخی بندهای قانون انتخابات که منجر به محروم شدن برخی از 
کاندیداتوری و ورود به مجلس می شود. سیاست های کلی نظام 
مهرماه ۱۳۹۵ از سوی رهبر معظم انقلاب ابلاغ شد. سیاست هایی 
که روند انتخابات را از ابتدا تا پایان در قالب الگو و چارچوبی مشخص 
می کند؛ ساماندهی حوزه بندی، تبلیغات، منابع و هزینه های 
انتخاباتی و شفاف سازی در این خصوص، جرایم و تخلفات انتخاباتی، 
ارتقا و آموزش فرهنگ انتخاباتی، چارچوب های فعالیت قانونمند 
و مسئولانه احزاب و تشکل های سیاسی، ارتقای شایسته گزینی، 
ملاک ها و معیار های احراز صلاحیت، پاسداری از آزادی و سلامت 
انتخابات، رعایت کامل بی طرفی از سوی مجریان و ناظران و 
برخورد مؤثر با خاطیان و همچنین برگزاری صحیح انتخابات، 
پیشگیری از رقابت ناسالم بین داوطلبان، جلوگیری از تخلفات و 
خطا های برگزارکنندگان انتخابات و نیز صیانت از آرای مردم از 
جمله محور های این سند بالادستی بوده که هدف آن اصلاح نظام 
انتخاباتی است که علاوه بر آسیب شناسی وضع موجود، راهکار هایی 
هم برای اصلاح نظام انتخاباتی ارائه می دهد اما هنوز اصلاح مدنظر 
عملیاتی نشده است. آخرین وعده را معاون سیاسی وزارت کشور داد. 
محمدرضا غلامرضا با تاکید بر اینکه سیاست های کلی رهبر معظم 
انقلاب محور اصلاح قانون انتخابات مجلس است، گفت: لایحه 
اصلاح قانون انتخابات تا شهریور ۱۴۰۱ آماده می شود. شهریور سال 
گذشته هم احمد خاتمی سخنگوی هیات رئیسه مجلس خبرگان 
با بیان اینکه طرح اصلاح قانون انتخابات در دستور کار اجلاس 
خبرگان رهبری است، اظهار داشت: ادامه بررسی طرح اصلاح قانون 
انتخابات که بخشی از آن انجام و عملی شد و اجرای آن نیز بسیار 
مفید بود در دستور کار است تا بندهایی که از این قانون باقی مانده 
است، بررسی شود.  مجلس یازدهم هم تازه به این موضوع ورود پیدا 
کرده و ۱۲ مرداد بررسی تقاضای یک فوریت طرح اصلاح موادی 
از قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی در دستور کار قرار گرفت 
و ۱۴۴ نماینده با یک فوریت این طرح موافقت کردند. در بخشی 
از این طرح آمده است: موضوع ضرورت اصلاح قوانین انتخاباتی و 
رفع نواقص و کاستی های قانون انتخابات همواره به عنوان یکی از 

چالش های نظام انتخاباتی در جمهوری اسلامی ایران مطرح بوده 
است، به نحوی که چنین مساله ای مکررا از سوی نهادهای مجری 
و ناظر انتخابات به عنوان یک درخواست از مجالس قانون گذاری 
در ادوار مختلف طرح شده است و دولت محترم نیز از چندین دوره 
قبل بر اراده خود در این خصوص تصریح نموده است. پیشتر دولت 
دوازدهم لایحه جامع انتخابات را به مجلس شورای اسلامی ارسال 
کرده بود که تمام انتخابات ها در آن دیده شده بود اما نمایندگان 
مجلس به جای آنکه لایحه دولت قبل را در دستور کار قرار دهند، 
طرح هایی را برای انتخابات های گوناگون در دستورکار قرار دادند. 
همین ضرورت نیز باعث شد در تاریخ ۲۴ مهرماه ۱۳۹۵ سیاست های 
کلی انتخابات از سوی مقام معظم رهبری ابلاغ و بر ضرورت اصلاح 

قوانین انتخاباتی تأکید شود. 
  روایتی از الزامات قانون انتخابات 

روز گذشته دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین به این موضوع 
اشاره کرد و گفت: »ما چندین سال قبل، در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، سیاست های کلی انتخابات را تصویب کردیم. 
پیشنهادهایی محضر حضرت آقا تقدیم کردیم و ایشان هم 
سیاست های کلی انتخابات را ابلاغ فرمودند و قرار شد قانون جامع 
انتخابات را دولت و مجلس بنویسند. دولت هم لایحه خود را با 
تاخیر داد. اخیرا هم شنیدم حضرت آقا به دولت دستور دادند که 
این مساله را حل کند. قانون انتخابات ما یک قانون جامع نیست 
اینکه ما ۲۹۰ کرسی مجلس داریم و پانزده هزار نفر برای این 
کرسی ها ثبت نام می کنند، خیلی کار غیرعادی است« محمدرضا 

باهنر البته کنایه هایی به کم رونق بودن انتخابات مجلس زد و گفت: 
»شماها یادتان نمی آید اوایل انقلاب چون چهره های مجلسی خیلی 
کاریزماتیک بودند خود حضرت آیت ا... خامنه ای در مجلس بودند، 
حتی در نهضت آزادی ها هم چهره های کاریزماتیکی مثل مرحوم 
بازرگان و دکتر سحابی بودند. شاید باورتان نشود ما دوره اول مجلس 
که رو به اتمام بود، رسیدیم به ثبت نام برای دوره دوم. در برخی 
حوزه های انتخابیه غیر از نماینده موجود هیچ کسی را نداشتیم که 
حاضر باشد ثبت نام کند. می گفتند ما کجا و عظمت مجلس کجا؟« 
وی مشکل بعدی را ثبت نام بی رویه در انتخابات ها مطرح کرد و 
توضیح داد: »الان برای۳۰۰ کرسی ۱۵ هزار نفر می آیند ثبت نام 
می کنند. برای انتخابات ریاست جمهوری اگر ولشان کنیم دیدیم 
که برخی وقت ها ۱۵۰ نفر می آیند ثبت نام می کنند. این مساله 
باید روشن شود. معتقدم قانون انتخابات باید درست شود. چون در 
سیاست های کلی انتخابات هم توجهات خوبی به این مساله شده 
است. دولت و مجلس باید همت کنند قانون جامع انتخابات داشته 
باشیم که اولا ورودی ها اینطوری باز نباشد که هر کسی از راه برسد 
در انتخابات ثبت نام کند.« باهنر گفت: »از آن طرف هم انتخابات 
باید به گونه ای باشد که در آن فضای سیاسی باز باشد. یعنی اگر در 
انتخابات ریاست جمهوری ۵ نفر هم تایید می شوند »من هم معتقدم 
نباید بیش از این تعداد تایید شوند« اما باید همین تعداد، ۵ تفکر 
موجود کشور را نمایندگی کنند. بحث ما امروز، هنجارشکنان و 
فتنه گرها نیست. اگر کسی خواست علیه نظام کار کند تحویل قوه 
قضائیه یا سازمان های اطلاعاتی می شود. اما کسی که می خواهد 
در چارچوب نظام کار کند نه. من مدعی هستم باید در انتخابات 
ریاست جمهوری وقتی تمام شهروندان ایران پای صندوق می روند 
کاندیدای مطلوبی بین نامزدها ببینند تا در انتخابات شرکت کنند.« 
باهنر برای توضیح بهتر موضوع به ردصلاحیت لاریجانی در انتخابات 
۱۴۰۰ اشاره کرد و گفت: »در مورد آقای لاریجانی هم همین بحث ها 
مطرح شد. چیزی که به ذهن می رسد این است که ردصلاحیت 
آقای لاریجانی مخصوصا با آن دلایلی که شورای نگهبان آورد، چیز 
عجیبی است. اینکه شورای نگهبان در پاسخ بگوید رأی ما مخفی 
است و آقایانی که رأی دادند دلایل رای شان را نمی گویند. این طور 
که نمی شود. آقایان باید حداقل دلایل رأی خود را بگویند که به این 
دلیل و به این دلیل فلانی صلاحیت ندارد یا دارد. اگر اینطور باشد 
آن گاه متهم می شوند به اعمال سلیقه که انصافا فقها و حقوقدانان 

شورای نگهبان دنبال اعمال سلیقه نیستند.«

 »آرمان ملی« سفر های استانی در یک سالگی دولت را بررسی می کند

لزوم پیگیری مصوبات استانی و گزارش به مردم 
     فیاض زاهد در گفت وگو با »آرمان ملی«:  رئیس جمهور هزینه ها را کاهش دهد و تیم همراه را به حداقل برساند

آرمان ملی-  حمید شجاعی: »دولت مردمی« نامی بود که 
از پیش از انتخابات ریاست جمهوری آیت ا... رئیسی برای دولت 
خود انتخاب کرده بود و پس از روی کارآمدن دولت سیزدهم به 
ریاست وی نیز این نام بر روی دولت گذارده شد. دولتی که قرار بود 
مبتنی بر نام خود قرار بوده همواره با مردم و برای مردم کار کند. 
این در حالی است که بسیاری نمود بیرونی این رویکرد دولت را در 
سفرهای استانی رئیس جمهور و هیات همراه می بینند و معتقدند 
که رئیس جمهور و دولتیون مردمی بودن خود را اینگونه در سفرهای 
استانی نشان می دهند.  این در حالی است که عده ای بر این باورند 
که سفرهای استانی رئیس جمهور با هیات همراه خود جدای از 
نقاط مثبت و ثمرات؛ نقاط منفی نیز دارد که باید آنها را کم کرد. 
قدر مسلم هیچ کس با سفرهای استانی مخالف نیست و این رویه در 
دولت های گذشته نیز انجام شده است. چنانکه در دولت سازندگی 
مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی، دولت اصلاحات سیدمحمد 
خاتمی، دولت عدالت و مهرورزی محمود احمدی نژاد و در دولت 
تدبیر و امید حسن روحانی این رویه انجام می گرفته و تمامی روسای 
جمهور برای اطلاع از وضعیت استان  ها سفرهایی را به استاني های 
مختلف داشته اند. لذا رویکرد رئیس جمهور؛ رئیسی در سفرهای 
استانی رویکردی صحیح است؛ اما مساله مهم اینجاست که هدف 
از این سفرها چیست یا به عبارت دیگر رئیس جمهور و دولت با این 
سفرها می خواهند چه دستاوردی داشته باشند؟ در وهله اول پاسخ 
این است که مسئولان در سفرهای استانی به دنبال حل مشکلات 
استان ها و مناطق هستند و همانظور که می دانیم در هر سفر استانی 
چندین و چند دستور و مصوبه نیز تصویب می گردد. اما اگر با دیده ای 
عمیق تر و ژرف اندیشانه به موضوع نگاه کنیم به این پرسش می رسیم 
که صرف سفرهای استانی با هزینه های مخصوص به خود در شرایط 
نه چندان مساعد اقتصادی فعلی نشان دهنده مردمی بودن دولت 
است یا اینکه اگر تصمیماتی در راستای بهبود شرایط مردم آن 
استان و منطقه اتخاذ شود و مردم در عمل ببینند که وضعیت 
زندگی شان یا منطقه و استانشان به لحاظ مختلف بهتر شده است. 

اتفاقا نکته در همینجاست که با وجود تلاش بی شائبه دولت در جهت 
خدمت رسانی به مردم و حل مشکلات تاکنون چه میزان از مصوبات 
سفرهای استانی رئیس جمهور به انجام رسیده و اساسا از عملکردها 
و انجام پروژه ها و مصوبات گزارشی هم به مردم داده می شود؟ اینها 
نکات مهمی است که اگر به درستی بدان ها پرداخته شود شاهد 
خواهیم بود که سفرهای استانی هدفمند و با برنامه و دستاورد های 

بهتری انجام خواهد شد. 
    لزوم هدفمندی سفرهای استانی

سفرهای استانی روسای جمهور نیز مثل سایر موارد با موافقان 
و منتقدانی روبه رو است و حامیان به دلایلی با این گونه سفرها 
موافقند و منتقدین نیز به عللی دیگر این سفرها را با توجه به شرایط 
و موقعیت به صلاح نمی دانند. آنچه مسلم است بسیاری از حامیان 
دولت بر این باورند که حضور میدانی رئیس جمهور در کنار مردم، 
حاکی از اهتمام دولت بر مواجهه مستقیم با مسائل و حل آن هاست 
و در یک کلام، از بازگشت دولت به مردم سخن می گویند. دیگر 
اینکه مقامات دولتی با حضور در آن استان، گزارش های مسئولان 
محلی هر منطقه از استان مقصد را بدون واسطه و از خود آنها 
می شنوند. اما در مقابل منتقدین و مخالفین معتقدند که این فرایند 
برای دولت هزینه زاست و در عصری که ارتباطات و اطلاع رسانی 
به پیشرفت های شگفت آوری دست یافته، نیازی به حضور فیزیکی 
مسئولان محلی در تهران و یا دولتمردان در استان های مختلف 
نیست تا از کمبود ها و اعتبارات ضروری مطلع شوند و در جریان این 
مشکلات قرار گیرند. قدر مسلم حضور رئیس جمهور در بین مردم 
باعث دلگرمی می شود؛ اما به دنبال  این حضور باید مشکلات مردم 
حل شود. نگاهی به مصوبات سفر های استانی نشان می دهد که 
حداقل طی این سفر ها، بیش از ۲۰۰مصوبه تصویب شده که هنوز 
معلوم نیست چند درصد از مصوبات در مقام اجرا و عمل قرار گرفته 
است. مسلما رئیس جمهور یا سایر مقامات می توانند به طور سر 
زده به برخی استان ها بروند و در جریان پیگیری اجرای مصوبات 
خود قرار بگیرند تا اینگونه سفرهای استانی نیز معنادارتر شود. از 

طرفی گرچه رئیس جمهور گفته که دور دوم سفرهای استانی نحوه 
متفاوتی خواهد داشت اما عده ای از کارشناسان و صاحب نظران بر 
این باورند که به جای صرف زمان و هزینه برای دور دوم سفر های 
استانی، بهتر است تا مقام اجرایی کشور در سیستمی پویا، روند 
کلی اجرای هریک از این پروژه ها دنبال کنند و در هر مورد از 
مسئولان مربوطه مثل استانداران سؤال کند تا روند امور و نتیجه 

نهایی مشخص گردد. 
    مٌسکن مطلوب

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با ضرورت سفرهای 
استانی اظهار داشت: در جهت پیوند رئیس جمهور و مردم این 
سفرها بد نیست اما اگر این تبدیل به تحمیل هزینه ها و آمد و 
شد های پر خرج در شرایط اقتصادی که کشور با کسری بودجه 
روبه رو است نقض غرض است. فیاض زاهد به »آرمان ملی« گفت: 
سازمان برنامه و بودجه برای این تاسیس شده که آمایش دقیقی 
از وضعیت توسعه، موانع پیشرفت و اشکالات موجود را در اختیار 
مسئولان  قرار دهد. نمایندگان مجلس و مجمع نمایندگان به 
صورت ادواری با دولت جلسه دارند و به نمایندگی از مردم مشکلات 
را پیگیری می کنند. وی افزود: ضمن اینکه وقتی دولتمردان سفر 
می کنند و با کسری بودجه طرف هستند، منابع تامین پروژه های 
جدید و امکان تمام کردن پروژه های قدیمی را ندارند و هزاران 
پروژه نیمه تمام روی دست دولت مانده چه دردی  را دوا می کند. بله 
یک مسکن مطلوب است که رئیس جمهور به آن استان رفته است. 
اما رئیس جمهور باید بداند که هر یک ساعتش بسیار اهمیت دارد. 
این استاد دانشگاه بیان کرد: اداره این کشور در این شرایط حساس 
و بحرانی نیازمند تمرکز و نگاه درست به موضوع حکمرانی است. 
زاهد تصریح کرد: به نظر من آقای رئیسی توجه خود را به این نکته 
جلب کند که سفر خوب است می تواند موجب پیوندهای عاطفی 
شود و عِده وعده را کم کند و هزینه ها را کاهش دهد و تیم همراه را 
به حداقل برساند. کشور نیازمند طرح های میان مدت و بلند مدت 

برای توسعه و برداشتن موانع سرمایه گذاری است. 

 امیرعلی ابوالفتح در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
دنیا نمی خواهد به دوران بدون برجام برسد

    ایران ضرب الاجل نمی پذیرد

آرمان ملی-  سهیل ثابت:  مذاکرات وین برای احیای 
برجام به پایان رسیده، چیزی حدود یک هفته است که 
متنی تحت عنوان پیش نویس توافق که به گفته جوزپ 
بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا بهترین متن 
برای توافق و احیای برجام است به پایتخت ها فرستاده شده 
و آمریکا و اروپایی ها موافقت خود را با آن اعلام کرده اند و 
همه منتظر اعلام نظر ایران هستند. این در حالی است 
که متن مورد نظر در ایران در حال بررسی است و به نظر 
می رسد تا دغدغه های ایران مخصوصا در خصوص مساله 
PMD برطرف نشود نباید منتظر اعلام توافق بود. باید 
منتظر بود دید طی روزها و هفته های آینده چه تحولاتی 
حول محور برجام رقم خواهد خورد. در این راستا برای 
بررسی تحولات برجام، متن پیشنهادی اروپا و علل تلاش 
اروپا برای احیای برجام »آرمان ملی« با امیرعلی ابوالفتح 
تحلیلگر مسائل بین الملل و کارشناس مسائل آمریکا به 

گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 
  با توجه به اتمام مذاکرات و ارائه متن پیش نویس 
به پایتخت های برجامی نوع مواجهه ایران با متن 
غربی ها و احتمال توافق یا عدم توافق را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
من اطلاعاتی از اتاق های تصمیم گیری در این قضیه 
ندارم، این متن در اختیار ایران قرار گرفته که ایران بررسی 
کند. ممکن است ایران بپذیرد یا نپذیرد و ممکن است 
زمان طولانی را برای بررسی بخواهد. ولی من به شخصه 
خیلی خوشبین نیستم چون هنوز یکسری دغدغه ها و 
نگرانی های ایران برطرف نشده است. یکی از آنها این است 
PMD که ایران اصرار دارد قبل از هرگونه توافق قضیه

تعیین تکلیف شود. در پیشنهاد آژانس این مساله به طور 
مشروط و بینابینی در نظر گرفته شده نه اینکه اول پرونده 
بسته شود.  آنچه وال استریت ژورنال آورده و به بخش هایی 
از متن دست پیدا شده و تیم مقابل آن را برای تحت فشار 
قرار دادن ایران درز داده می گوید؛ مساعدت می شود که به 
سرعت این پرونده بسته شود. یکی دیگر از مواردی که باز 
هم اختلاف نظر بر روی آن است و پولیتیکو بخشی از این 
متن را فاش کرده و رابرت مالی آن را تکذیب نموده مربوط 
به تحریم های سپاه پاسداران است. پولیتیکو می گوید که 
اروپایی ها قول دادند که شرکت های اروپایی و افراد غیر 
آمریکایی بتوانند با سپاه یا شرکت های نزدیک به سپاه 
در تعامل باشند و تحریم نشوند که بلافاصله رابرت مالی 
توئیت و صحبت کرد که ما هیچ قولی به کسی ندادیم و 
اروپایی ها ملزم هستند که تحریم های ما را رعایت کنند. 
همه اینها حکایت از این داردکه زمینه در راستای جلب 
رضایت ایران نیست. از این جهت من بعید می دانم این 
اتفاقات منجر به توافق نهایی شود و اگر نشود باز هم باید 
مذاکره کنند و آنقدر مذاکره کنند که به یک متن مشترک 
مورد توافق همه طرفین برسند که این مساله هیچ تاریخی 
هم ندارد و ایران هیچ ضرب الاجلی را هم نمی پذیرد و 
غربی ها چاره دیگری ندارند که دوباره به شکلی مذاکرات 

را ادامه دهند. 
  جوزپ بورل به همه طرفین اعلام کرده بود که 
این بهترین متنی است که در اختیار همه قرار گرفته 
است؛ با توجه به اما و اگرهایی که از سوی ایران در 
این متن وجود دارد؛ این بهترین متن برای غربی ها 

بوده تا ایران؛ چه میزان با این گفته موافقید؟
طبیعی است که وقتی یک طرفی پیشنهادی ارائه 
می دهد باید بگوید که بهترین است و انتظار هم از اروپایی ها 
و بورل این است که بهترین متن را ارائه دهند. چنانکه اگر 
ما هم یک طرحی را ارائه دهیم می گوییم بهترین است. 
مهم این است که همه طرف ها این متن را بپذیرند و اگر 
بهترین بود تاکنون امضا شده بود. وقتی امضا نشده و هنوز 
بررسی می شود بنابراین برای ایران بهترین نیست. هرچند 
که الزامی هم ندارد که بهترین باشد یعنی ممکن است که 
هیچ وقت سند بهتری حاصل نشود ولی باید به نحوی 
باشد که منافع همه تامین شود. درست مثل اصل برجام 
که ایران یکسری امتیازاتی را داد و امتیازاتی را گرفت که 
به مذاکره برد-  برد معروف است. قرار نیست تمام امتیازات 
در سبد ایران قرار گیرد و قاعدتا امتیازاتی هم داده خواهد 
شد. حال بالاخره بازار گرمی هم هست و اینکه می گویند 
بهترین است جنگ روایت ها و اثر گذاری بر افکار عمومی و 
شتاب بخشیدن به روند تصمیم گیری در ایران است که این 
اتفاق بیفتد. اما ایران زیر بار این حرف ها نرفته و اگر با این 
عجله و تهدید اینگونه می خواست پیش برود در جلسه اول 
مذاکراتی که در دولت آقای روحانی شروع شد و بایدن وارد 
کاخ سفید شده بود در ۱7 ماه پیش باید به نتیجه می رسید 
و اگر به نتیجه نرسیده به این معنی است که دلیلی ندارد 

برای ایران ضرب الاجل و Forceبگذارند. 
   بسیاری معتقدند که تلاش اروپایی ها برای 
احیای برجام و رسیدن به توافق برای حل مشکل 

انرژی خودشان است؟
اروپایی ها از اول مصر بودند که ترامپ از برجام خارج 
نشود، آمریکا به برجام برگردد ولی بضاعت و توان اروپایی ها 
برای اثرگذاری بر کاخ سفید خیلی کم است. البته این 
مسائل ربطی به جنگ اوکراین و بحران انرژی ندارد و از 
۴ سال پیش اروپایی ها بنا به دلایل متعدد که یکی از آنها 
موضوع انرژی است مصر هستند که برجام باقی بماند. دیگر 
دلایل اعم از مساله اجتماعی، امنیتی، اجتماعی، سیاسی، 
آینده غرب آسیا و موضوع حیثیتی است که حیثیت خود 
را وسط گذاشته اند و می خواهند نشان دهند که توانایی 
نزدیک کردن دو دیدگاه مختلف و متضاد را دارند. هر چند 
که موضوع انرژی هم وجود دارد و جنگ اوکراین نیز مزید 
بر علت شده اما اینکه بخواهیم بگوئیم اروپا فقط به خاطر 
جنگ اوکراین و کمبود انرژی اصرار دارد که برجام به 
سرانجام برسد اینگونه نیست. چراکه ۳ سال پیش جنگ 
اوکراین نبود و اروپایی ها با بحران انرژی مواجه نبودند هم 
اصرار بر احیای برجام داشتند. حال به فرض اگر هم توافق 
حاصل شود انتقال گاز ایران به اروپا سرمایه گذاری و زمان 
زیادی می خواهد. البته من معتقدم دنیا نمی خواهد به 

دوران بدون برجام برسد. 

  
 کشف 

توطئه مسکن از سوی 
وزارت اطلاعات 

 سپاه  
 چالش اصلی 

مذاکرات نیست

  

  توافق 
حتمی است

امیدها به توافق زیاد است. دیروز سخنگوی سابق وزارت 
خارجه گفت: معتقد است که شرایط ایران و شرایط کشور های 
غربی به ویژه اروپایی ها به شکلی است که هر دو به توافق نیاز 
دارند و برهمین اساس ما می توانیم منتظر احیای برجام باشیم. 
رامین مهمانپرست تأکید می کند: شرایط به صورتی است که 
هر چه پیشتر می رویم می بینیم که طرف غربی به خصوص 
اروپا با فشار بیشتری روبه رو می شود در این اوضاع غرب ناگزیر 
از دستیابی به توافق  است. سفیر اسبق کشورمان در لهستان 
همچنین یادآور می شود که بخش اعظم مشکلات اقتصادی 
کشور ناشی از فساد برخی از دستگاه های داخلی و قوانین 
ناکارآمدی است که عرصه را برای تجار و بازرگانان ایرانی تنگ 

کرده است. 

 چندی است که برخی عنوان می کنند طرفین بر سر سپاه 
به توافق نمی رسند، اما دیروز عضو هیات رئیسه مجلس گفت: 
مساله ای که موجب طولانی شدن مذاکرات شده است، نبود 
تضمین کافی و عدم شفافیت غرب است. احمد امیرآبادی 
فراهانی افزود: مشکلاتی که امروز صنایع ما با آن درگیر 
هستند و مرتبط به مشکلات برجامی است، نزدیک به ۱۰ 
تا ۱۵ درصد است. امروز که نفت در مقداری که اعلام شده 
فروش می رود و باید تلاش کنیم که به هدفگذاری رشد هشت 
درصدی اقتصادی برسیم. اگر با اثرگذاری درست توافق 
و بهره مندی از آثار اقتصادی آن، قطعا این رشد اقتصادی 
گسترده خواهد بود و مطمئنا سد محکمی در مقابل تورم 

خواهد بود. 

 یک نماینده مجلس گفت: عزاداری های مردم شریف ایران 
را که در عاشورای حسینی کشور را به صورت یک حسینیه 
درآوردند تسلیت می گویم، سیدرضا تقوی ادامه داد: همچنین 
یاد و نام دلاوری ها و سربلندی های سردارهای میدان جهاد به 
ویژه سردار دل ها شهید سلیمانی و همدانی را گرامی می دارم و 
به آن ها قول می دهیم در برابر فتنه گران بایستیم و از آرمان های 
بلندشان دفاع کنیم. وی با اشاره به قیمت های افسارگسیخته 
اجاره مسکن، افزود: امروز همه مردم از قیمت بالای اجاره بهای 
مسکن می نالند برخی معتقدند گروهی ۱۰ الی ۲۰ نفره در 
۲۴ ساعت با معاملات صوری و جهت دار این تغییرات را ایجاد 
کرده اند لذا از وزارت اطلاعات می خواهیم ریشه این توطئه را 

کشف کند. 

محمدرضا  باهنر: رهبری به دولت دستور دادند مساله قانون انتخابات حل شود 
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